
 
 

 

Tisztelt Lantos Csaba Miniszter Úr! 

A Magyar Napelem, Napkollektor Szövetség nevében kérem szíves tájékoztatását és szakmai 
együttműködését az alábbi kérdésekben, hogy mind a napelempiac szakmai képviselői, mind a 215 000 
Háztartási Méretű Kiserőmű (HMKE) tulajdonosai részére tudjunk hiteles információkra alapozott 
támogatást nyújtani. 

- Tudomásul vettük, hogy a minisztérium az EU-s irányelvek alapján 2024 januárban életbe 
lépteti a HMKE esetén a bruttó elszámolás módját, de ez a határidő közelsége ellenére még 
mindig kidolgozás alatt van. Bár ez az információhiány sok bizonytalanságot okozott az új 
napelemes beruházások döntésénél, de ha még mindig nem végleges a rendszer, akkor 
szövetségünk újfent felajánlja, hogy ennek a kidolgozásában szívesen részt veszünk, akár csak 
véleményezési jogkör szinten is.  

o  Lát arra lehetőséget, hogy a bruttó elszámolás végleges kihirdetése előtt szakmai 
véleményezésre betekintést kaphassunk az új elszámolási rendszerbe? 

o A bruttó elszámoláson dolgozó munkacsoport tagjai nyilvánosak, tudhatjuk kik készítik 
elő ezt a szabályzást? 

o Ebbe a munkacsoportba van lehetőség napelemes szakembert delegálnunk? 

- Örömmel láttuk tavalyi évben az MEKH kommunikációjában, hogy a 2024. január 1. előtt 
telepített napelemes HMKE rendszereknél 10 évig lesz lehetőség a szaldó elszámolásban 
maradni. Tik-tok videójából „személyesen” értesültünk róla, hogy az éves szaldó nem csak az 
új napelemes rendszerek esetén kerül kivezetésre, hanem a korábban már csatlakozott HMKE-
k sem számolhatnak ennek az elszámolási rendszernek az előnyeivel a jövőben. Ez különösen 
azoknál a családoknál okoz anyagi veszteséget, ahol a fűtési rendszerüket tudatosan 
elektrifikálták az elmúlt években és így elvesztik a nyáron megtermelt energiát a fűtési 
időszakban. 

A havi szaldós elszámolás okozta probléma azoknál a családoknál is kiemelkedő, ahol MNB 
hitel segítségével végezték el évekkel ezelőtt a napelemes beruházást. Ezeknél a projekteknél 
pont az éves elszámolás biztosította a törlesztőrészletek fedezetét. Ezek a törlesztőrészletek a 
havi szaldó esetén nem kigazdálkodhatóak az eredeti megtérülési számításokkal és ezek a 
családok nem csak anyagilag kerülnek nehéz helyzetbe, de a hitelfüggőség is további terhet 
okoz számukra. 

o Pont ezek a családok azok, akik a kormány korábbi javaslataira, előrelátóan 
gondoskodtak az energiaellátásukról. A minisztérium által is büszkén kommunikált 
lakossági kapacitások elérésében Ők voltak, akik hozzásegítették az országot a vállalt 
célok eléréséhez. Kérjük nagy tisztelettel, hogy ne hozza ezeket a családokat nehéz 
helyzetbe és nyújtsanak számukra lehetőséget, hogy éves szaldó rendszerben 
maradhassanak a szaldó 10 éves határidejéig!  
 
 
 
 
 



 
 

 

o Tiszteletben tartjuk azt a szándékot, hogy kivezetik az éves szaldó elszámolást, de a 
kivezetésre javasoljuk, hogy azt első körben csak a napelemes piacra új belépők 
számára korlátozzák, ahogyan az a 2019/944-es EU direktívában is szerepel! 

- Amennyiben mégis bevezeti a minisztérium a havi szaldót, a meglévő rendszereknél javasoljuk, 
hogy külön anyagi támogatással kompenzálják a napelemes háztartások anyagi veszteségét a 
nem tervezett elszámolási rendszerváltozás miatt vagy a fokozatosság elve alapján éves 
betáplálási limitek meghatározásával lépésenként és ne drasztikusan, egy huszárvágással 
sújtsanak a családok anyagi biztonságára. Ezekre láttunk már országokban is követendő 
példákat. 

- Örömmel hallottuk, hogy az átmeneti visszatáplálás tiltásáról már szeptemberben tesz 
bejelentést, egyben javasoljuk, hogy ne csak körzeteket szabadítsanak fel, hanem 
egyetemlegesen az egész országban adjanak zöld utat a napelemeknek. Az új napelemes 
csatlakozási igények beadásakor, ahogy korábban is, minden esetben vizsgálják meg a hálózati 
csatlakozás műszaki lehetőségét és csak ott tiltsanak, ahol erre valós műszaki indokot találnak. 
A hálózati visszatáplálás tiltása előtt tudomásunk szerint ez az arány 2% alatt volt, azóta a 
kormány 160 milliárdos hálózatfejlesztési támogatásának köszönhetően ez az arány tovább 
csökkenhetett. 

A Magyar Napelem, Napkollektor Szövetség az Energiaügyi Minisztériumot teljes mértékben 
partneri és szakmai együttműködési szándékáról biztosítja. Nem célunk semmilyen platformon a 
minisztérium tájékoztatásától eltérő információt nyújtani, de nagyban segítené a kommunikációnkat, 
ha nem Tik-tok csatornán keresztül, hanem szakmai egyeztetések alkalmával kapnánk 
kérdéseinkre válaszokat. Őszintén hisszük, hogy a bizonytalanság és a kiszámíthatatlanság 
nagyobb problémát okoz, mint egy, akár a napelempiacot negatívan érintő kormányzati döntés. Még 
az ilyen döntések esetén is igyekszünk építő jellegű és támogató műszaki megoldásokat javasolni, 
ha ismerjük a jogalkotó szándékát és egyértelmű párbeszédet tudunk folytatni. 

A fentiek alapján kérem tisztelt Miniszter Úr, legyen kedves egy személyes találkozó alkalmával a 
fenti kérdésekben fogadni a szövetségünk elnökségét, hogy választ kaphassunk a napelempiacot 
és a naplemmel rendelkező családok életét érintő aktuális kérdésekben! 

 Köszönettel és tisztelettel: 

Budapest, 2023.08.30. 
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